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Prázdniny a bezpečnost 

 Dovolená, odpočinek, zábava, sluníčko, grilování, 
ale také hlídání, vaření, starost jak a čím zabavit děti.  

 Na co bychom v tomto období neměli 
zapomenout, abychom si tento čas užili naplno? 

 

 Dovolená 
 Co je třeba všechno udělat, aby nás po návratu 

domů nečekalo nemilé překvapení? Každý rád sdílí své 
nadšení z blížící se dovolené. Nezveřejňujte svůj odjezd 

na sociálních sítích (mohli byste dát zlodějům informace, 

že je váš byt nebo dům prázdný). Dobře si zabezpečte 
byt nebo dům, cenné věci uschovejte na bezpečné místo. 

Pokud budete pryč delší dobu, požádejte dobré známé 
nebo členy rodiny, aby vám vybírali schránku, vyvětrali. 

Budí to dojem, že byt nebo dům nezůstal opuštěný. 

 
 Můžeme jet? Autem… 

 Než vyrazíte, zkontrolujte výbavu a technický stav 
vašeho vozidla. Dodržujte pravidla silničního 

provozu. Předvídavost a ohleduplnost jsou základní 
doporučení, která vám mohou pomoci dojet bezpečně do 

cíle. Dodržujte pitný režim, aby se vám za jízdy 

neudělalo nevolno. Při delších cestách dělejte pravidelné 
přestávky, předejdete tak únavě nebo mikrospánku. 

Pokud s vámi cestují děti, je nutné, aby vždy cestovaly        
v odpovídající dětské autosedačce.   

 

 Můžeme jet? Na kole… 
 Ať už děti vyrazí z domova pěšky nebo na kole, 

měly by znát zásady bezpečného chování v silničním 
provozu. Cyklista do 18 let je povinen mít na hlavě 

přilbu. Aby přilba splnila svůj účel, musí na hlavě držet 
pevně a neměla by sklouzávat v žádném směru. Tam, kde 

je vyznačena cyklistická stezka, používejte ji!  

                            

Každý řidič by měl zpozornět, když v blízkosti 

silnice vidí děti. Čekejte nečekané! 

 
 Jdeme do vody? 

 Voda dokáže být velmi nebezpečná. Neznalost 
vodní plochy se může stát osudnou i pro dospělého 

člověka. Je lepší navštívit koupaliště minimálně ve dvou. 

Malé děti mějte u vody neustále na dohled. Vybavte je 
plaveckými pomůckami. Nikdy nenechávejte děti bez 

dozoru! 
 

 Dítě samo doma 

 Pokud dítě zůstane samo, měli byste si určit 
pravidla, která budete se svým dítětem dodržovat. Rodiče 

by měli poučit své dítě o tom, že by nemělo do telefonu 
poskytovat informace o rodičích, o sobě, o tom, že je samo 

doma a kdy se rodiče vrátí z práce. Děti by neměly 
důvěřovat cizím osobám, které stojí za dveřmi. Otevřít 

dveře, aniž bychom věděli, kdo za nimi stojí, je 

velmi riskantní. Děti by si neměly vodit domů cizí děti, 
kamarády pouze se souhlasem rodičů.  Klíče od bytu ani 

peněženku nenosit viditelně, nechlubit se penězi! Od cizích 
osob si nic nebrat, nesedat do auta, nikam s nimi nechodit. 

 
 Dítě u počítače  

 Aby rodiče zajistili ochranu dětí v době, kdy tráví 

čas na internetu, mohou využít různých mobilních aplikací 
a s jejich pomocí blokovat nevhodný obsah nebo nastavit 

limit pro čas strávený u obrazovky. Také 
v kyberprostoru se k ostatním chováme tak, jak 

bychom chtěli, aby se oni chovali k nám. Učte děti 

vědomě posuzovat a vyhodnocovat informace, které se na 
internetu dozví. Je důležité vyhledávat ověřená fakta. Dítě 

musí vědět, že nesmí s nikým sdílet své intimní fotografie 
a videa, také že nemá odpovídat na neslušné, vulgární 

nebo hrubé e-maily nebo vzkazy. Poučte děti o tom, jak 
mají chránit své soukromí – nesdělovat svá telefonní čísla, 

rodná čísla, adresu bydliště, kde se pohybují či zda s rodiči 

odjíždí na dovolenou. 
 

Dbejte na bezpečnost svou, svých blízkých, ale 

také ostatních. Ať si prázdniny užijete naplno! 

 

Krajské ředitelství policie Moravskoslezského kraje, 
oddělení prevence 

 kráceno 
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      Nýdecké lavičky 
   
 Většina z vás určitě zná hlášku: 
„Vy jste se zase kochal, že jo, pane 
doktore?“ z filmové komedie Vesničko 
má středisková. Já, ač nejsem doktor,     
se také velice rád kochám pohledem na 
okolní krajinu. Mými nejoblíbenějšími 
místy jsou lokality, odkud je výhled 
daleko do kraje a kde si můžu chvíli 
posedět, vydechnout a vychutnat si krásu okolí. 
V Nýdku máme takovýchto míst několik, např. 
lavičku na Odmiarku nebo pod lípou 
na Dziole.  
 Jelikož si myslím, že takovýchto míst není 
nikdy dost, budeme ve spolupráci s Petrem 
a Vladislavem Kubikovými počet těchto míst 
nadále navyšovat. Jako první nám na konci června 
přibyla lavička na Dziolku, kterou můžete při 
svých procházkách a toulkách po Nýdku využít i vy. 
Ale nebojte se, určitě se dostane i na další části 
naší vesničky, krásné, střediskové… 
Tak užívejte léta a kochejte se ☺ 
                                                     Kamil Ryška 
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         Samoodečet vodoměru 

 V naší obci byl zaveden nový systém odečtu vodoměru, platný pro občany napojené 
na obecní vodovod. Jaké jsou možnosti odevzdání odečtů? 

1. Prostřednictvím formuláře, který najdete na webových stránkách obce nydek.cz. Tento formulář slouží 
k odeslání aktuálního stavu vodoměru pro občany Nýdku. 

2. Zasláním emailu na voda@nydek.cz. Uveďte jméno, příjmení, adresu, stav vodoměru a přiložte 
aktuální fotku se stavem vodoměru. 

3. Vyfoťte stav vodoměru a přijďte osobně nahlásit na obecní úřad paní Kantorové. 

 

 

 
Poslední linkový autobus na Kolibiska       
 zastávka  Nýdek, Hluchová, konečná – zrušena! 

 

 

 

 

 

 

 

mailto:voda@nydek.cz
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Co je to AED? 

Jedná se o bezpečný, počítačem řízený přístroj, určený pro laickou resuscitaci. 
Dokáže samostatně analyzovat elektrickou aktivitu na srdci a rozpoznat, zda pacient 
potřebuje podání defibrilačního výboje. To může vést k obnově řádného srdečního rytmu 
u osob postižených zástavou oběhu. Obsluha přístroje je snadná, zachránce je naváděn 
hlasovými pokyny zdravotníkem po telefonu i systémem přístroje. 

 
 Projekt na rozšíření sítě veřejně dostupných AED 

 Náhlá  srdeční  smrt  je jednou z hlavních  příčin  úmrtí v Evropě. Okamžitá  pomoc může 
zásadně  zvýšit  šanci  na  přežití. Tohoto výsledku  lze dosáhnout  za pomoci  veřejně přístupných AED 
ještě před příjezdem záchranné služby.  

      Projekt AED Pro Život, jehož cílem je instalace    
      defibrilátorů v našem regionu, realizuje spolek 
      Školící a výcvikové centrum Asklépios, z.s.  

      Od letošního června je defibrilátor 

k dispozici rovněž v centru Nýdku, a to u vchodu 

do budovy obecního úřadu. Realizaci projektu 

v celkové výši 105.000,- Kč většinově pokryla veřejná 

sbírka. Příspěvky občanů, organizací, spolků a Obce 

Nýdek byla doplněna o 16.000 realizátorem projektu. 

Spolek Asklépios rovněž zabezpečuje provoz a servis 

přístroje, bezplatná školení pro občany, zaměstnance 

OÚ i školy. Základní instrukce jsou přehledně uvedeny 

na tabuli umístěné vedle přístroje. 

redakce NZ 
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    Jak nakládat s vyřazenými pneumatikami? 

    Od roku 2022 se zpětný  odběr odpadních  pneumatik řídí novým 

   zákonem č. 542/2020 Sb. o výrobcích s ukončenou životností.  

   Cílem tohoto zákona je směrování pneumatik primárně do míst 
   zpětného odběru, která najdete na stránkách: 

   https://www.eltma.cz/sberna-mista 

   

       Pneumatiky, na  které se vztahuje 
povinnost zpětného odběru: 

1. pneumatiky pro motocykly, tříkolky a čtyřkolky, 

2. osobní pneumatiky, pneumatiky pro terénní vozidla 
a lehká užitková vozidla. Nákladní pneumatiky 
s vnitřním průměrem pneumatiky menším než 17,5 
palců. Pneumatiky pro autobusy, přípojná vozidla 
a speciální vozidla s vnitřním průměrem pneumatiky 
menším než 17,5 palců, 

3. nákladní pneumatiky s vnitřním průměrem 
pneumatiky 17,5 palců a větším. Pneumatiky 
pro autobusy, přípojná vozidla a speciální vozidla 
s vnitřním průměrem pneumatiky 17,5 palců 
a větším, 

4. pneumatiky pro zemědělské a lesnické traktory 
nebo stroje, 

5. průmyslové pneumatiky pro nakládací stroje, 
manipulační techniku a zemní stroje. Pneumatiky 
pro jiné pracovní stroje a vojenskou techniku. 
Pneumatiky pro jiné dopravní prostředky nebo jiná 
zařízení než vozidla. 

 Sběrný dvůr na Tyrské v Třinci není 

místem zpětného odběru pneumatik. Vzhledem 

k tomu, že pneumatiky přebíráme mimo režim 

zpětného odběru, můžeme požadovat od občanů 

a obcí úplatu.  

 Tento odpad je mimo obecní systém, 
nejedná se o komunální odpad. Na sběrném 
dvoře pneumatiky odebrat můžeme, avšak v režimu 
odpadu, a to za cenu 8,50 Kč / 1 kg. Totéž platí i pro 
obce, kdy při svozu VO bude na sběrný dvůr dovezen 
odpad obsahující pneumatiky. Obcím bude tedy 
vyúčtováno za likvidaci ve stejné výši. 
 Vzhledem k tomu, že při koupi nových pneu 
již platíme tzv. recyklační příspěvek, ze kterého 
výrobce financuje náklady na celý proces zpětného 
odběru, tak odevzdání pneu v režimu odpadu 
s úplatou původce/občan si zaplatí duplicitně 
(recyklační poplatek při koupi nových pneu 
+ poplatek za převzetí pneu ve sběrném dvoře). 
 Doporučujeme nenavážet pneumatiky 
na sběrný dvůr ani na svoz VO v obcích, 
ale odevzdat je na místa zpětného odběru. 
Je jich hodně i v našem okolí.
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     Co jsme v roce 2022 udělali pro životní prostředí? 

  
 Díky obyvatelům se naše Obec 
Nýdek může za rok 2022 pochlubit 
výsledky sběru vysloužilého 
elektrozařízení předaného ke zpětnému 
odběru společnosti Elektrowin o celkové 
hmotnosti 3,76 t. Každý obyvatel tak 
odevzdal průměrně 1,83 kg spotřebičů. 
Ušetřili jsme tak spotřebu elektřiny 
a snížili produkci skleníkových plynů. 
Nespotřebovali jsme ropu, železnou rudu, 
měď a hliník, které jsou potřebné 
pro průmyslovou výrobu. Nahradili jsme 
je právě recyklací odevzdaných 
spotřebičů.  
 Konkrétní přínos obyvatel vyčísluje 
Osvědčení o podílu na zlepšení životního 
prostředí, které na základě dosažených 
výsledků vystavil kolektivní systém pro 
sběr a recyklaci vysloužilých spotřebičů 
Elektrowin. Vyplývá z něj, že díky našim 
odpovědným obyvatelům došlo za rok 
2022 k úspoře produkce CO2 o 44,87 tun. 
Tipnete si, kolik smrků pohltí stejné 
množství CO2? 18 ks! 
 Také nebylo nutné vytěžit 
a spotřebovat 2 203,77 litrů ropy. 
Představte si, že z tohoto množství 
se pokryje spotřeba pohonných hmot 
auta např. na cestu z Prahy do Brna po 
dálnici D1 a to 83 krát. 
 Došlo také k úspoře 22 686,08 kWh 
energie. Asi stejné množství, jako 
kdybychom spustili cyklus myčky nádobí 
22687 krát. 
 Z odevzdaného množství spotřebičů 

se podařilo vrátit do výroby 2 173,94 kg železa. Takové množství recyklovaného železa je možné použít pro 
výrobu 90 ks nových praček, aniž by bylo nutné těžit železnou rudu. Recyklací vysbíraných spotřebičů se také 
podařilo získat 75,55 kg mědi, což stačí pro ražbu 13432 1€ mincí, nebo 92,54 kg hliníku, který by stačil na 
výrobu 6170 plechovek o objemu 0,33 l. 

     Elektrozařízení  obsahuje  nejen  dále  využitelné  materiály, ale   
  také   škodlivé  látky.   Odhozením  do  popelnice  se nedostane 
  k recyklaci, ale skončí nevyužité na skládce.  
               Odevzdávejte  spotřebiče  na  sběrný dvůr,  nebo        
     poslednímu  prodejci  při  zakoupení nového! 
 

Vygenerováno z informačního systému RECOS 
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 Knihovna je o prázdninách otevřená v běžné výpůjční době, zveme děti i dospělé. Pokud vám 
však vaše toulky světem nedovolí dodržet měsíční výpůjční dobu, nic se neděje. Připomínky a upomínky rovněž 

dostaly zasloužené volno 😊 a budou se odesílat až v září. Dovolenou plánuji na druhou polovinu srpna, 

čtenářům bude přesný termín zaslán hromadnou e-mailovou zprávou. 

 Pasování prvňáčků 

 Do Království psaného slova  bylo 
začátkem června uvedeno 19 nejmladších 
čtenářů ze školních lavic.  
 
 Slavnostního povýšení poddaných  
do stavu čtenářského se ujal sám král, Jeho 
Veličenstvo Marek I. Nýdecký za asistence členů  
dvora Království třineckého. Čtenářský průkaz, 
knížku s originální záložkou a placku Už jsem čtenář 
si odnesl každý prvňáček. 
 Ještě před koncem školního roku se noví 
čtenáři naší knihovny přišli 
zásobit čtením na 
prázdniny. Nevím, zda 
jejich spokojené úsměvy 
znamenaly radost z naší 
nabídky knížek nebo 
blížících se prázdnin, 
každopádně úsměv na 
dětské tvářičce je krásnou 
odměnou pro všechny, 
kdo s dětmi pracují. 
 

Kristina Wojnarová 
knihovnice 
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 Odměny vítězům soutěží nýdecké knihovny 
 
 V minulém čísle Nýdeckého zpravodaje byl zveřejněn výběr fotografií 
soutěže Nýdecké Velikonoce 2023 a výzva k hlasování v anketě. Je tedy na 
místě (pro ty, kteří nesledují webové stránky knihovny a obce), odhalit vítěze. 
Největší počet hlasů dostala Martina Hrušková za záběr šťastného dítěte. 
Druhé místo patří Emílii Tomiczkové (Přání), třetí Dorotě Cymorek (Gojiczkorki).  
 
 Další soutěží, tiše probíhající v průběhu každého roku, je akce Čtenář 
roku. Vyhlášení loňských vítězů se trochu opozdilo. Čekali jsme totiž na vydání 
kreslené knížky Poznávací atlas regionu, ve které je i stránka o Nýdku. Tato 
publikace je připravena v knihovně pro nejaktivnější čtenáře, Petra Ciencialu 
z řad dětí a Alenu Přibylovou z kategorie dospělých. Tito naši nejlepší čtenáři 
zatím o svém vítězství nemají ani tušení, doufám tedy, že čtou nejen knihy, ale 

rovněž Nýdecký zpravodaj… 😊  

                                                                                     Kristina Wojnarová 
 

 Klub Klubíčko stále aktivní 
 
 Dámy, které nelení a svůj čas věnují ručním pracím 
a jiné tvořivé činnosti, se i během prázdnin nadále setkávají 
v úterním Klubíčku. Občas k nim zavítá i dítě nebo slečna, která 
našla zalíbení v podobných činnostech a ráda se zde přiučí 
nebo něčemu novému naučí.  
 A jelikož se některé příznivkyně jehlic a háčků staly 
babičkami, odložily na chvíli jehlice a pustily se i do šití. 
A z jakého materiálu? Nejen elektrospotřebiče se mohou 
recyklovat. Staré vyřazené oblečení neputuje do kontejneru, 
ale skvěle poslouží k vykouzlení mikinek a tepláčků, kterých 
není nikdy dost, kuchyňské utěrky se zajímavými vzory zase 
dají vznik originálním letním kalhotám, staré povlečení poslouží 
pro výrobu sedáků, hracích podložek či košíků na hračky. A když se ještě 
použijí jako plnící materiál pohankové slupky, vzniknou věci praktické 
a ekologicky nezávadné. 
 A přínos této recyklace? Dvojí radost - ušetřené peníze a pocit, že 
staré oblíbené "hadry" dostanou druhou šanci. A vlastně ještě jedno 
obrovské  plus - ani vám nemusí navyšovat důchod, abyste udělali radost 
svým nejbližším. Milí čtenáři, my babky budeme recyklovat staré košile 
a stará bavlněná trika, vy využijte období dovolených k recyklaci vlastních 
sil a k odpočinku. Krásnou dovolenou přejí Klubíčkářky. 
                  Ema Milatová 
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 Dřeviónka 
 Jarní měsíce protekly naším životem jako 
voda po zimním tání v potoce Hluchová. Nevím, zda 
zažívají všichni ten pocit, ale my s kolegyní 
v Dřeviónce určitě ano. Všechny naplánované akce 
a  setkání se zajímavými lidmi sice odpluly do 
nenávratných vod času, ale my se za těmi 
nejzajímavějšími opět krátce poohlédneme. 

 Akci, kterou bych ráda vyzdvihla, byl festival 
tradičního folklóru Potańcówka, který proběhl 
v areálu Dřeviónky druhou květnovou sobotu tohoto 
roku. Naším cílem bylo představit nejen zdejší, 
ale také zahraniční interprety, kteří 
prezentují archaické i autentické formy lidové hudby, 
tance a zpěvu vycházející přímo z regiónu, ze kterého 
účinkující pocházejí. 
 Festival zahájili životní i taneční partneři 
Danuta a Michal Milerští z Nýdku, kteří předvedli 
naše gorolské tance jako je „Owiynziok“, „Rejna“, 
„Polka" či „Kohótek“. K tanci je doprovázela kapela 
Czerchla složená z mladých gorolů a rozhodně nebylo 
možné přehlédnout, že si svůj vztah k tradicím 
a hudbě pěstují již od dětství. 

 Folklor Żywieckich goralů nám přijelo 
z Polska prezentovat šest párů ze souboru 
Magurzanie. Tento soubor z Łodygowic působí už 
přes 40 let a  má 100 členů různých věkových 
kategorií. Byl několikrát oceněný za zásluhy v šíření 
lidové kultury a za práci s mládeží na tomto poli.  

 Ze Slovenska, z oblasti Čierneho Balogu, přijeli 
heligonkáři, bratři Belkovci. Zpívají, hrají na housle, 
violu, avšak jejich hlavním nástrojem je heligonka, 
kterých mají doma prý patnáct. Navázali na rodinnou 
tradici a pokračují v šíření hudby na tomto historicky 
unikátním hudebním nástroji. 

 Neméně zajímavá byla také mezinárodní 
Kapela z Pobaby, jejímž základem jsou dvě 
zpěvačky z Trójwsi Beskidzkiej, které kromě zpěvu 
sbírají lidové písně, a tak vlastně přispívají k tomu, 
aby tyto nezanikly s odchodem posledních 
pamětníků.  Založily internetové stránky, na kterých 
zaznamenávají texty a  melodie písní, které jsou 
pokladnicí informací o životě, zvycích a mentalitě 
našich předků. 
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 Po oficiálním programu festival pokračoval do 
pozdních večerních hodin, kdy si mohli návštěvnici 
festivalu za hudebního doprovodu kapely Czerchla 
ještě zatančit, posedět nebo ochutnat naši goralskou 
klasiku –„ziymioczanne placki z blachi,“ připravené 
členy místního spolku PZKO. 

  

 Nenechat odejít do stínu zapomnění 

zvuky, slova a melodie, které po generace 

vznikaly často spontánně při každodenních 

činnostech lidí a které  byly   ústně  předávány 

dalším  pokolením, bylo taktéž poselstvím 

festivalu u Dřeviónky. 

 Chceme nadále propojovat současnost 

s historií, ze které všichni vycházíme a která 

nás formovala do dnešních dnů. Nenechme se 

vytrhnout z kořenů, které nás spojují s našimi 

předky a s místem, odkud pocházíme. Vždyť 

strom bez kořenů umírá…  

 Proto doufáme, že tento festival nebyl 
ojedinělý, ale naopak otevře cestu dalším 
ročníkům, na které už nyní jste zváni. 
 

 Před námi jsou ale letní měsíce, čas prázdnin 
a volna. I letos bychom do Dřeviónky chtěli pozvat 
děti na Dílničky. V červenci budeme plést košíky 
z pedigu a v srpnu tvořit květiny z krepového papíru. 
  Pro mládež a dospělé připravujeme letní kino 
dokumentů z Jednoho světa. Bude se sice jednat 
o něco „těžší témata“ než jsou pohodové letní filmy, 
přesto věříme, že tématika lidských práv je vám 
blízká a společně strávíme příjemný čas. V druhé 
polovině září vás srdečně zveme na akci, kde 
ústředním bodem bude naše základní gorolská 
potravina a to „Ziymiok“! Soutěž o ten největší, 
ochutnávka bramborových jídel, tematické 
vystoupení souboru „Górole“ nebo přednáška pana  
Szymeczka vás určitě  nenechají chladnými a zavítáte 
do areálu Dřeviónky.  
Těšíme se na vás.  
                                        Urszula Koky, Dřeviónka 
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                        Nýdecká univerzita 

                            třetího věku VI  

                                         (NU3V)  

 
„Děda na kolobrndě“ dorazil v dubnu 

i k nám do Nýdku. 70ti letý Břetislav Snášel se podělil 
o své fotografie a zážitky z putování po jižní 
Skandinávii. V roce 2022 tam ujel 2 100 km na 
koloběžce, přístřeší našel ve 14 rodinách, jindy spal 
ve stanu nebo v penzionu. Svým putováním 
dokazuje, že i v důchodu můžete začít s něčím 
novým, žít velmi aktivně, poznávat nová místa 
a setkávat se s novými lidmi. 

 
„Zábavné hry v každém věku, k tomu 

navíc vaječina“. Naši senioři se 11. května 
v hojném počtu přišli pobavit na Výletiště Požárník. 
Na prohlubování mezigeneračních vztahů se podílela 
Věra Jelínková s vybranými žáky 6. a 7. třídy, když 
připravili vědomostní kvíz, úkoly fyzické obratnosti 
a oblíbenou disciplínu - týmový zpěv. 

Jednotlivé skupiny se statečně zhostily úkolů. 
Všichni pak byli odměněni dle citátu zakladatele 
novodobých Olympijských her barona Pierra de 
Coubertina: „Není důležité zvítězit, ale zúčastnit se.“   

Během zápolení týmů se Jirka Faruga ujal 
přípravy ohniště a smažení 150 vajec. Za asistence 
mnoha dobrovolníků se podávala lahodná a voňavá 
pochoutka. Výbornou náladu podtrhla hrou na 
harmoniku Gerina Hicklová se všemi, kteří se s chutí 
pustili do zpěvu.  

Další květnovou aktivitou NU3V bylo zhlédnutí 
„Magického Senegalu“, vzdělávacího programu 
z projektu Planeta Země 3000 v kině Kosmos.  

Mnoho seniorů se s elánem a nadšením 
zapojilo do charitativního Běhu pro mobilní 
hospic MEDICA. Start byl u Domova pro seniory na 
Hluchové. Procházkovým krokem jsme absolvovali 
kratší nebo delší trať. V cíli jsme byli obdarováni 
perníkovou medailí, občerstvením, opekli jsme si na 
ohni klobásky. Děti si užily skákacího hradu, cukrové 
vaty a popcornu a všichni společně jsme se bavili 
u venkovních her. Tato skvěle připravená akce se 
v Nýdku konala poprvé a bylo při ní vybráno 19 700 
Kč. Finanční částka bude použita na dofinancování 
nákupu kompenzačních pomůcek pro klienty. 

Poznávací zájezd za účelem prohloubení 
vztahů v komunitě se uskutečnil 19. června. Měli jsme 
možnost poznat nelehkou práci sklářů ve vizovické 
sklárně Glass ateliér Morava. V muzeu R. Jelínka jsme 
se dozvěděli o tradici palírenství a výrobě ovocných 
destilátů. Procházka nejnavštěvovanějšími lázněmi na 
Moravě Luhačovicemi byla tečkou za první částí 
našich aktivit. 

           Dana Španihelová 
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  Krtečkův vzdělávací příspěvek 
    

     Ahoj holky a kluci, klidně i dospěláci. Jak už víte, i já se před léty přidal k té supr partě 
     studujících NU3V. Musím vám však ukázat, co mne na těchto akcích nejvíce zaujalo. Byli       
     jsme obeznámeni se třemi důležitými výrobními procesy!  
 

 Aby člověk měl k poznávání dost sil, musí se pořádně nadlábnout! Na akci u Požárníka jsme letos 
dělali vaječinu ze 150 vajec! Šikovné dámy rozklepaly vajíčka a šéfkuchař z té směsi a roztavené slaniny  
vykouzlil úžasně voňavé jídlo. Po spořádání té dobroty nastal čas na relaxaci a prohlubování přátelství.  

 Ve Vizovicích jsme byli uvedeni do tajů sklářského řemesla. Byl nám vysvětlen i předveden 
původní způsob výroby foukané skleničky. Foukač nabral sklářskou píšťalou rozžhavenou sklovinu (teplota 
kolem 1200 °C) a do formy z bukového dřeva vyfoukl základní tvar. Po vytvarování a dotvoření do konečné 
podoby putovala sklenička do chladící pece, kde se velmi pomalu chladila, aby nedošlo k popraskání. Po 
oddělení části spojující výrobek s píšťalou se hrany musely obrousit, vyleštit a sklenička byla připravena…

 …pojmout třeba některý z výrobků vizovické palírny R. Jelínek. Zde nám byl odhalen celý 
dlouhodobý proces výroby a zrání různých druhů destilátů, který vám však prozradit nemohu. Návštěva závodu 
totiž začala ochutnávkou jejich výrobků, a to slivovice a elixíru z bezových květů - těm se v regionu Hané říká 
kozičky. Účinek té vábivé chuti a vůně natolik zastínil poučný výklad, že vše, co jsem si domů odnesl, byl plný 
batůžek i taška nakoupených moků. Pokud vás tyto výrobní procesy zajímají, vše najdete na stránkách 

www.rjelinek.cz. Tolik o zajímavých výrobních procesech… 
                        Bubu, Krteček von Nýdeček 

http://www.rjelinek.cz/
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  ZŠ Nýdek 

  K závěru školního 
        roku 2022/2023… 

 …nám zbývá shrnout, co se v posledním 
čtvrtletí, tedy od vydání předchozího čísla Nýdeckého 
zpravodaje, u nás ve škole událo a provést čtenáře 
našimi školními výlety.  

Jaro bylo bohaté na zážitky a setkávání 
s novými kamarády. Že spolu s tím musela ruku 
v ruce jít mírná chudoba výuky, to děti jen přivítaly.  

Pro žáky deváté třídy patřily k prvním 
jarním zážitkům přijímací zkoušky na střední školy 
a odborná učiliště. Ty proběhly 13. a 14. dubna 
a dnes můžeme s radostí konstatovat, že se všem 
žákům podařilo k dalšímu vzdělávání se dostat – 
a většině z nich právě k takovému, jaké si přáli. Na 
výuční obory bylo přijato 7 žáků, na obory maturitní 
žáků 12 (z toho 4 na gymnázia, 4 na obory technické 
a 4 na obory veřejnosprávní a sociální).  
 Počátkem května vyjela skupinka našich žáků 
do Španělska. Vrátili se nadšeni nejen z poznání 
kousku světa, ale také z nových přátelství 
a z vnitřního potvrzení, že se svou angličtinou 
s cizinci domluví (bohužel se dnes tímto jazykem 
začínáme dorozumívat i s našimi severními sousedy).  

O dva týdny později jsme přivítali návštěvu 
ze Španělska my. V rámci projektu „No water – no 
life“ jsme požádali pana Frecha o představení 
nýdecké vodárny, což mohli ocenit i domácí žáci 
druhého stupně. Panu Frechovi tímto ještě jednou 
děkujeme.  

Žáci sedmé třídy byli 25. května 
vyhlášeni vítězi soutěže Můj werk. Odměnou 
za výhru jim byl třídenní pobyt v rekreačním zařízení 
Třineckých železáren ve Žiaru. Určitě si o „starém 
táboře“ pak mohli vyprávět s rodiči, ale hlavně 
prarodiči, z nichž mnozí tam strávili nejedny úžasné 
prázdniny.  

Návštěva žáků slovenské družební školy 
ze Starých Hor se uskutečnila ve „španělském 
mezidobí“.  Ta byla kromě společných her a soutěží 
spojena také s prohlídkou části Třineckých železáren 
a výpravou za chovem ovcí k panu Milerskému. Také 
jemu patří náš dík.  

 
 

   Poslední dva měsíce školního roku 
byly také jako tradičně ve znamení výletů.  
 

 Žáci prvních dvou tříd vyrazili nejprve na 
Štramberk a potom ještě do miniZOO ve Vendryni. Na 
prvním výletě navštívili jeskyni Šipka, muzeum 
Zdeňka Buriana, a hlavně si každý z nich před 
výstupem na Trúbu upekl své uši v místní pekárně. 
Ve Vendryni si potom mohli vedle jiných zvířat 
prohlédnout také velbloudici Perełku.  
 Ani žáci třetí třídy nepřišli zkrátka – i ti 
absolvovali výlety dva. V květnu se vydali vlakem do 
ostravské zoologické zahrady a v červnu pak 
uskutečnili výlet turistický. Z Bukovce došli přes 
Gírovou a Studeničný do Mostů, kde se dokonale 
vyřádili na atrakcích.  

 
 Děti 4. až 7. třídy vyrazily do Rožnova pod 

Radhoštěm. Žáci druhého stupně však jeli v jiném 
termínu než „národka“.  

Děti ze čtvrté a páté třídy navštívily Valašskou 
dědinu a v kempu s trampolínami si s vděčností užily 
pěkného počasí, soutěží a hledání pokladů.  

Žákům šesté a sedmé třídy počasí naopak 
nepřálo. Přestože paní učitelky ve škole opakovaně 
zdůrazňovaly nutnost vzít si pláštěnky, účastníci 
zájezdu toto podcenili a za odměnu náležitě zmokli. 
Prohlídku skanzenu sice zvládli, ale na Radhošť se 
v nečase vyjít nedalo. Náhradní program ve formě 
návštěvy bazénu s tobogánem a parní saunou však 
děti přivítaly. Nadšeny byly také Světem minerálů, 
v němž mnozí za hroudičky achátů, safírů či opálů 
utratili nemalou část svého kapesného. Dětem moc 
chutnaly frgály a líbilo se jim ubytování v chatkách se 



15 
 

spolubydlícími bez rodičů. Ranní „předbudíček“ ze 
strany chlapců však dívky neocenily, stejně jako noční 
zimu, jezírka před chatkami či pavouky a déšť.  
 Naše metropole letos nepřivítala deváťáky, 
nýbrž začátkem června žáky třídy osmé. Děti 
nadchla interaktivní expozice 20. století v Národním 
muzeu podobně jako procházka kolem Vltavy, která 
byla označena za „nej“. Přestože Erbenova Kytice byla 
na ně ještě těžká, atmosféra vyprodaného Národního 
divadla se jim líbila také. Jen Štefánikova hvězdárna 
na Petříně jim pro nepřízeň počasí neumožnila kochat 
se nebeskou klenbou plnou hvězd. Velkoměsto je 
přeci jen něco jiného než naše horská vesnička, takže 
se stalo, že jeden horlivý žák nastoupil do tramvaje 
jedoucí před tou, do které měli všichni nastoupit. 
Naštěstí byla společná také zastávka následující, 
takže tam jiný zodpovědný žák stihl svého kamaráda 
z nesprávné tramvaje vytáhnout a do té správné 
dostat.  

Výlet deváté třídy se nesl ve znamení „Po 
stopách významných předků“. Žáci se podívali do 
Slovanského hradiště v Mikulčicích, které bylo 
největším svého druhu v dobách Velkomoravské říše. 
V Hodoníně pak navštívili Masarykovo muzeum, kde 
se mohli dozvědět všechno o našem prvním 
prezidentovi, jakož i zoologickou zahradu, v níž však 
byl bohužel chov bílých lvů ukončen (v loňském roce 
zemřela samice). Součástí výletu byla i plavba po 
části řeky Moravy z Hodonína do Rohatce a zpět. Tato 
vodní trasa je součástí Baťova kanálu, jehož budování 
mělo za jeden z cílů levnější přepravu hnědého uhlí 
do továren a teplárny.  

Uteklo to jako voda a před dětmi jsou 
prázdniny. Přejeme jim, aby si užily svých rodičů 
stejně jako rodiče jich, a aby se ve zdraví vrátily do 
školních lavic – ať už do těch našich, nebo do těch 
„následujících“.  

Za kolektiv vyučujících Karin Strnadová 

  
 Dětské radovánky 

Letošní Dětské radovánky se nesly v duchu 
100. výročí založení české školy v Nýdku.  

Děti secvičily dobové tance, které svou 
různorodostí určitě zaujaly nejen jejich rodiče. 
K celkovému úspěchu přispělo i příjemné prostředí 
u nového Výletiště Požárník. 

 
 Pobyt ve Žiaru 

Naši sedmáci si v červnu vybrali zaslouženou 
odměnu za vítězství v soutěži Můj werk a podívali se 
na Slovensko – do Žiaru, kde strávili tři dny naplněné 
mnoha zážitky. Navštívili Žiarskou chatu, Medvědí 
štolu a také se dozvěděli zajímavosti o práci 
záchranné horské služby. Na zpáteční cestě podnikli 
poučnou plavbu na pltích (vorech) po Váhu. 

  Žáci  i  pedagogické  veden í nýdecké  školy 
děkují  ZO  OS  KOVO  TŽ   za  organizaci   skvělého 
předprázdninového výletu. 
       Věra Jelínková 
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 Autorské práce žáků 
  

 Z výletu šesté a sedmé třídy 
 Maruška, vyhnána svou macechou, šla na 
rozkaz hledat jahody. Nevěděla, kudy jít, tak se 
vydala podél toku kouzelné Bečvy.  
 Náhle klopýtla na sněhu, spadla do vody 
a silný proud ji odnesl k předraženým lázním, na 
které neměla peníze. Po odhalení kruté pravdy, že 
nemá peníze na lístek do lázní se zahradou plnou 
jahod, odešla domů se svěšenou hlavou. Macecha, 
jakožto krutá a zlá, ji s prázdnou vyhodila z chalupy.  
 Maruška bloudila tmavým lesem a vtom se 
jí zjevil bůh Radegast. Dal jí pivo a se soucitem řekl: 
„Život je hořký, bohudík.“ 
          Lucie Mitrengová, Gabriela Klodová,      
   Adéla Ruszová, Adriana Mokrošová, 
          žákyně 7. a 6. třídy 

 No water – no life 
Díky projektu No water - no life na téma voda 

se španělskou školou Maçanet de la Selva jsme 
někteří z nás měli možnost vycestovat do Španělska, 
kde nás ubytovaly rodiny místních žáků. Všichni nás 
tam velmi mile přivítali, po celou dobu našeho pobytu 
se o nás pečlivě starali a byli moc hodní. 

Každý den jsme měli bohatý program, 
například skládání písniček nebo dělání pokusů, vše 
samozřejmě na téma voda. Jeden den jsme strávili 
celý v Barceloně, kde jsme byli seznámeni se 
systémem odsolování a zavítali jsme do nádherných 
zahrad. 

Jsme velmi vděční za tu možnost být součástí 
tohoto projektu. Opravdu jsme si to moc užili, máme 
spoustu nezapomenutelných zážitků a přátele na celý 
život. 
      Ellen Vránová a Markéta Bruková, žákyně 8. třídy 
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    Guláš Fest 2023  

       Nápad jsem měl v hlavě dlouho, ale neměl 
jsem potuchy, jak náročná bude samotná 
realizace. Naštěstí mám kolem sebe kamarády, na 
které se můžu spolehnout. Díky jejich pomoci 
proběhl 27. května tohoto roku první ročník 
akce s názvem Guláš Fest, který se konal 

v novém areálu Výletiště Požárník. 
 K mé obrovské spokojenosti zájem byl opravdu velký. Do 
soutěže o nejlepší guláš se zapojilo osm týmů. Zastoupeny byly spolky 
i soukromníci nejen z Nýdku, ale i z jiných obcí.  
 Návštěvníci ochutnávali a hlasovali o nejlepší pokrm. Vítězem 
hlasování se stal tým PaP Střelmá - Pavel Polok a Pavel Trombik. 
Další cenu udělovala porota, v jejichž řadách se objevil i známý 
moderátor David Zbavitel. Cenu poroty obdržel BB Team - Aleš 
Pezda, Martina Rakowská a Gabriela Šišková. 
 Malé návštěvníky, které guláš moc nebavil, bavili pro změnu 
Klauni z Balónkova. Všechny pak čekal koncert kapely LAUTR a DJ 
Marek Urbanec. Guláš Fest dělal i radost. Vstupné na akci bylo 
slosovatelné. Hlavní cena - vstupenky na festival Holba rock na Grilu 
-  našla šťastného majitele a část výtěžku putovala do sbírky, kterou 
každoročně pořádá hudební klub v Jablunkově. 
 Chci moc poděkovat všem soutěžícím, účinkujícím, partnerům a 
hlavně všem lidem, kteří přišli. Určitě byly chyby, jednalo se přece 
o první ročník. I tak jsem šťastný, jak se povedl a co je nejlepší,     
10.000,- Kč putovalo zdravotně postižené Terezce.  
 Guláš Fest ukázal, že má potenciál a já pevně doufám, že tento 
první ročník nebyl ročníkem posledním. Pokud se podaří sehnat 
dostatečnou podporu, věřím, že tato skvělá akce bude mít pokračování 
a stane se jakousi novou tradicí v naší obci. Už nyní mám v hlavě několik nápadů a tipů na účinkující, ale jak 
sami uznáte, je příliš brzy něco prozrazovat. Takže nashle v příštím roce, na stejném místě, ve stejný čas. 
                       
                 Tomáš Michalík, organizátor a realializátor... 
 
 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



18 
 

 NÝDECKÁ SPORTOVNÍ RUBRIKA  

 Vážení spoluobčané, dovolte, abych vás v krátkosti seznámil s výsledky oddílů naší 

Tělovýchovné jednoty Sokol Nýdek, z.s. ve skončené sezóně 2022/2023. 

 

 FOTBAL 

Soutěžní ročník jsme zahájili s mnoha 
změnami, posílen byl jak realizační tým, kdy se 
hlavním trenérem stal pan Petr Bauman, tak i hráčský 
kádr, kdy se k týmu připojili tři bývalí ligoví hráči, a to 
Ĺuboš Perniš, Marek Čelůstka a Lukáš Paleček.  

Hned v prvních dvou domácích zápasech 
se nám podařilo dvakrát zvítězit a forma na domácím 
hřišti nás provázela po celý podzim. Horší to bylo na 
hřištích soupeřů, kde jsme většinou jezdili s menším 
počtem hráčů a zpět do Nýdku jsme přivezli pouze 
jednu výhru a jednu remízu. Nakonec však můžeme 
být s celkovým umístěním po podzimu spokojeni, 
skončili jsme na sedmém místě s 20 body. Nutno 
podotknout, že umístění a získaný počet bodů po 
podzimní části sezóny byl suverénně nejlepší 
za posledních 6 let. 

 Před dlouhou zimní přípravou došlo, po 
vzájemné dohodě, ke změně na trenérském 
postu, kdy pana Petra Baumana (časové 
a zdravotní důvody) nahradil náš mladý trenér 
pan Viktor Polok. Bohužel se nám opět 
nevyhýbala zranění a rovněž pracovní 
povinnosti (hlavně hráčů pracujících v TŽ ve 
směnných provozech) zapříčinily horší 
docházku jak na tréninky, tak i na samotná 
utkání, což mělo za následek i špatnou jarní 
část, kdy jsme se nakonec propadli až na 
konečné dvanácté místo a vydolovali jsme 
pouze 10 bodů. Konečných celkových 30 bodů, 
hlavně díky podzimní části, není málo, ovšem 
mohlo být určitě lépe. Zejména v některých 
dobře rozehraných zápasech jsme nakonec 
vlivem našich chyb body zbytečně ztratili.  

Velmi nás však těší přízeň našich 
fanoušků, kteří nás celou dobu podporovali 
a hlavně v domácích zápasech vytvořili svou 
početnou návštěvou skvělou kulisu. Na naše 
domácí zápasy jich chodilo suverénně nejvíce 
v celé soutěži (na derby s Oldřichovicemi 
a Vendryni dokonce přes 300), za což velmi  
děkujeme a ostatní kluby nám mohou závidět. 
 Naším nejlepším střelcem byl Ĺuboš 
Perniš se 14 góly.  
 
 
 
 

Další góly vstřelili: M.Čelůstka 9, T.Spratek 6, 
L.Paleček 4, M.Hojdysz 4, F.Szotkowski 3, P.Mazurek 
3, L.Cienciala 2, L.Kantor 1. K.Labaj 1, P.Placzek 1, 
T.Suszka 1 a jeden vlastní gól soupeře. 
 Z naší skupiny postoupil do 1.A třídy Petřvald 
u Karviné a sestoupily Dětmarovice. Dne 27.6 proběhl 
v Ostravě losovací aktiv a novými soupeři v naší 
skupině C budou týmy Nebor a Tošanovic, které 
postoupily z okresního přeboru Frýdku-Místku a také 
tým Těrlicka, jenž postoupil z okresního přeboru 
Karviné. Naopak tým Bašky byl administrativně 
přeřazen do skupiny D. 

Rád bych poděkoval našim hráčům a jejich 
manželkám a přítelkyním (za toleranci a trpělivost), 
funkcionářům, našim skvělým fanouškům 
i sponzorům, prostě všem, co se nějak kolem fotbalu 
pohybují a bez nichž by to prostě nešlo. 
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 Více na: Moravskoslezský kraj › 2022 A3C - CANIS I.B třída mužů sk. C | Soutěže | FOTBAL.CZ 

 

  Rozpis utkání  je prozatím 
neoficiální, ještě může eventuálně 
dojít ke změnám u některých 
zápasů. O případných změnách vás 
budeme včas informovat. 
 
  Tréninky malých 
sportovců o prázdninách probíhat 
nebudou. Začnou opět se začátkem 
školního roku. O termínu prvního 
tréninku vás budeme včas 
informovat. Pokud má vaše dítě 
zájem, neváhejte jej přihlásit, 
účast je bezplatná. V případě zájmu 
kontaktujte trenéra přípravky 
p. Viktora Poloka, tel.: 739 862 005. 
 Rovněž jsme zaznamenali zájem 
dorosteneckých fotbalistů a budeme 
se snažit zahájit novou sezónu 
s mládežnickým celkem. 
  

 

  

UMÍSTĚNÍ KLUB ZÁPASY VÝHRY REMÍZY PROHRY SKÓRE BODY

1. Petřvald    ⇧ 26 15 5 6 75:50 50

2. Oldřichovice 26 14 5 7 70:51 47

3. Baška 26 14 2 10 73:59 44

4. Sedliště 26 14 2 10 54:46 44

5. Věřňovice 26 11 10 5 57:41 43

6. Vendryně 26 13 2 11 55:51 41

7. Lískovec 26 12 2 12 79:63 38

8. Dobrá 26 12 1 13 49:43 37

9. Hnojník 26 11 3 12 56:53 36

10. Baník Orlová 26 11 3 12 80:72 36

11. Inter.Petrovice 26 11 2 13 67:66 35

12. Nýdek 26 8 6 12 50:60 30

13. Horní Žukov 26 7 4 15 59:98 25

14. Dětmarovice     ⇩ 26 3 5 18 34:105 14

KONEČNÁ Tabulka 1.B třída, skupina C                                    
SEZÓNA 2022/2023

https://souteze.fotbal.cz/turnaje/hlavni/dba537ea-fcd2-469d-98ff-624525907c37
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 HOKEJ 

 Tým VHK Rytíři Nýdek je již přihlášen do nového ročníku 2023/2024 amatérské Slezské hokejové ligy, 
začínat bude někdy koncem září. Jelikož má hokej momentálně „okurkovou sezónu“, tak jen pro připomenutí 
– naši hokejisté se stali v letošním ročníku MISTRY této soutěže!!! 

 

 VOLEJBAL  

 Poslední tři letošní zápasy zvládli naši volejbalisté na jedničku – postupně porazili Mosty u Jablunkova 
(3:0), Palkovice B (3:0) a Český Těšín (3:2) a sezónu tak ukončili na pěkném 4. místě se ziskem 26 bodů, kdy 
z celkových 14 odehraných zápasů odešli 10krát neporaženi. 

 

Více na: FM-M - skupina FM-M (cvf.cz) 

Za TJ Sokol Nýdek, z.s. bych rád poděkoval všem našim sportovcům za výkony a skvělou reprezentaci naší TJ 
i obce Nýdek a do nového ročníku jejich soutěží hlavně zdraví a sportovní úspěchy. 

                                                                                   Ing. Radim Svider, předseda TJ Sokol Nýdek, z.s. 

 

   

 
 

         

   

 

https://www.cvf.cz/souteze/soutez/?soutez=FM-M&sezona=2022%2F23

